
D-ENV-GR-026 Emissions evaluation 2022 
Rev.: 1-0 

Date: 23/04/2019 

Author: Tim Balcaen Validated by: Steven Thomas 

 

   Pag. 1 / 5 

1 Scope 1 & 2 emissies 

Ondanks een stijgende activiteit, blijven de absolute emissies dalen. Zij het minimaal. Zo blijven we voor het 
tweede jaar op rij onder de drempel van 10.000 ton CO2. We blijven een groei verwachten de komende jaren. 
We houden ons dus verder aan de regels voor grote bedrijven, met meer dan 10.000 ton emissies. 
 
De verwachte explosie van activiteit in Newcaste is vertraagd. Dat belooft voor 2023. De stijging in manuren 
is vooral te wijten aan een snel gegroeide activiteit in Spomasz. Daar zien we eeb verdubbeling van het 
aantal uren in 2 jaar tijd. 
 

          
 

 
De relatieve emissies dalen verder. 
 
Dit kent meerdere kleine oorzaken, op diverse vestigingen. 
2022 was ook geen jaar van spectaculaire gebeurtenissen 
wat onze uitstoot betreft. We willen toch twee positieve 
noten brengen. 

• Leknica in Polen is als laatste vestiging 

overgeschakeld op 100% groene, lokale 

elektriciteit. Dit was in 2021 nog goed voor bijna 

3% van onze totale emissies. Daarmee komen we 

met de ganse Smulders groep nu op 99,75% 

groene stroom. Naast de site in Hoboken huren we een extra gebouw voor de onderhoudsafdeling. 

Zo verbruiken we nog 50MWh grijze stroom, ofwel 0,25%. 

• Bijna alle firmawagens voor personenvervoer die in 2022 werden aangekocht, waren full electric. 

Onze overhead, dus onze vloot, groeit gestaag. Maar het brandstofverbruik voor personenvervoer 

blijft stabiel. Dit moeten we de komende jaren zien dalen. 

In totaal is er dus een lichte daling, waarbij we in 2022 eindigen op 2,4 kilogram per werkuur. 
 

Olieverbruik voor intern transport blijft verreweg de grootste 
fractie met 50%. Grijze stroom verdwijnt volledig. De bronnen 
voor verwarming zijn samen goed voor 38% van de uitstoot. Dit 
zijn dan ook de hoofdbrokken van ons CO2 Neutraal plan 2035, 
dat we in 2023 zullen verfijnen en op gang trekken. 
 
We hebben ook onze eerste stappen gezet naar compensatie van 
de restemissies toe. Ter waarde van 5.000€ hebben we samen 
met Natuurpunt een bos helpen planten. Als we dit volhouden 
over de komende 20 jaar, komen we aan een compensatie van 
om en bij de 100 ton CO2 per jaar. Aangezien we mikken op een 
buffer van zo’n 1000 ton, wil dat zeggen dat we onze inspanning 
op termijn moeten verhogen naar 50.000€ per jaar. 
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1.1 Arendonk + overhead 

Voor Arendonk valt er niet veel te vertellen. Ondanks een lichte daling in de totale hoeveelheid CO2, zien 
we toch een verdere stijging in de relatieve emissies. De druk door werven blijft hoog. Daarenboven stijgt 
het zakelijk transport terug sterk. 
 

      
 
We zien nog geen effect van het laden van bedrijfswagens op het elektriciteitsverbruik. 
 

1.2 Balen 

Balen kabbelt ruster verder, op en neer volgens de activiteit in de spuithallen. Op lange termijn zien we wel 
een dalende trend. Het renovatieprogramma van de hallen werkt. 
 

     

1.3 Hoboken 

Ook Hoboken was in 2022 redelijk onbewogen. De stijging van de emissies door intern transport zijn 
misschien te verklaren door de activiteit bij Van Der Gucht. Een deel van de outfitting gebeurt bij de buren, 
aan de overkant van de straat. We voeren dus ganse dagen TP’s af en aan. 
 

      
 
 



D-ENV-GR-026 Emissions evaluation 2022 
Rev.: 1-0 

Date: 23/04/2019 

Author: Tim Balcaen Validated by: Steven Thomas 

 

   Pag. 3 / 5 

1.4 Spomasz 

In Spomasz zien we wel interessante dingen gebeuren op de grafiek. 

 

• Enerzijds zien we de verhuis naar Niemodlin 

en coating als extra activiteit. Dit zien we door de 

nieuwe emissiebronnen aardgas, stookolie en 

kolen. 

• Anderzijds zien we de overschakeling op 

groene stroom. Hierdoor klapt grijze elektriciteit als 

bron helemaal dicht, en verschijnt groene 

elektriciteit met een veel kleiner aandeel. 

• Door het weg vallen van grijze elektriciteit 

over de laatste twee jaar, exploderen alle andere 

emissiebronnen in hun procentueel aandeel van de 

koek. 

 
 
Ondanks een verdubbeling van het aantal werkuren 
de voorbije twee jaar, zien we de emissies bijna 
halveren van ongeveer 3.000 ton naar om en bij de 
1.700 ton CO2.  
 
Sinds het referentiejaar 2014, zijn de relatieve 
emissiecijfers gevierendeeld. Van 4,2 naar 1,1 kg 
CO2 per werkuur. 
 
 
 

 

1.5 Newcastle 

De verhoopte explosie van activiteit in Newcastle 
bleef uit. Door vertraging in renovatiewerken en 
projectplannen, zal deze er pas aankomen in 2023.  
 
Er valt dus voor het zoveelste jaar op rij niet veel 
zinnigs te zeggen over de emissies op deze site. 
Vanaf nu verwachten we wel meer continuïteit in de 
activiteiten, gezien de locatie nu onze eigendom is en 
niet langer gehuurd. We hopen dus de komende jaren 
een stabieler beeld te zien, waar wel conclusies uit te 
trekken zijn. 
 

1.6 CO2 Neutraal Plan 2035 

Ons plan om tegen 2035 CO2 neutraal te zijn, of toch near-zero, is in volle ontwikkeling. Alle gegevens qua 
interne transportmiddelen en verwarmingsinstallaties zijn binnen. De prijsvragen voor het installeren van PV 
zijn lopende voor de Belgische vestigingen. Het vooronderzoek is bezig voor de overige vestigingen. En de 
eerste stappen in compensatie door bebossing zijn gezet. Door de lessons learned van onze eerste, kleine 
aanplanting, weten we hoe we dit verder moeten uitwerken.  
 
In het voorjaar van 2035 wordt dit plan verder uitgewerkt en zullen de eerste concrete acties al worden 
genomen. Installatie van PV op grote schaal, aankoopvereisten voor sommige types rollend materieel en 
verwarming en een beter uitgewerkte vorm van compensatie, rekening houdend met de vereisten van CSRD, 
EU taxonomie en andere EU regels met betrekking tot compensatie. 
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2 Scope 3 emissies 

We zien weinig wijzigingen in de cijfers en verhoudingen van de scope 3 emissies. Deze emissies zijn 
voornamelijk gebaseerd op de eerder uitgevoerde LCA’s. En tot op heden worden de LCA-gegevens 
bevestigd. Er is dus voorlopig geen reden om deze aan te passen. 
 

        
 
 
We zien over de jaren een zeer lichte daling in de scope 3 emissies in verhouding tot de hoeveelheid staal. 
Dit is logisch als men rekening houdt met volgende zaken. 

• Het overgrote deel van de scope 3 emissies is gelinkt aan 
de ketenanalyses. De grootste brok van de emissies in deze 
ketenanalyses is gekoppeld aan de hoeveelheid grondstof. Sinds 
het opstellen van de ketenanalyses hebben we nog geen aanleiding 
gezien om deze analyses aan te passen. De gebruikte cijfers blijven 
dus dezelfde. Het is dan ook logisch dat de scope 3 emissies de 
hoeveelheid grondstof volgen. Hierin weegt staal zeer zwaar door. 
Er is dus weinig verandering in de vergelijking scope 3 emissies ten 
opzichte van de hoeveelheid staal. 

• Wat niet aan de ketenanalyses is gekoppeld, is meestal 
gekoppeld aan onze scope 1-2 emissies. Over de jaren realiseert 
Smulders een daling van de scope 1-2 emissies. Dus die scope 3 
factoren die hieraan gekoppeld zijn, dalen evenredig mee.  
 

Nog enkele bedenkingen en recente evoluties met betrekking tot scope 3. 
 

• De MilieuKostenIndicator (MKI of Environmental Cost Indicator ECI) en gegevens van Transport en 
Installatie van het HKN-project zijn binnen. Deze kunnen worden aangewend om onze scope 3 
berekening te verfijnen. 

• Ook door dit HKN-project en de regel om bij elke bestelling een Environmental Product Declaration 
op te vragen, hebben we een deftige database aan EPDs. De waardes uit deze EPDs dienen te 
worden uitgezet volgens de definitie van laag-emissie staal door SteelZero. 

• Op basis van bovenstaande gegevens kunnen we in 2023 een Sustainable Purchasing Policy voor 
de lange termijn uitwerken. 

• Als gevolg van de regelgeving rond EU-taxonomie, Corporate Sustainability Reporting Directive 
(CSRD) en Carbon Border Adjustment Mechanism (CBAM), zullen de CO2 berekeningen dichter 
moeten aanleunen bij een boekhouding. We moeten dan ook kijken om naast onze footprint 
berekening ook onze ketenanalyses te officialiseren door middel van certificatie door een derde 
partij. 
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Naast het overlegplatform van SteelZero in 2021 dat focust op staal 
met een kleine footprint, is in 2022 Powering Net Zero Pact erbij 
gekomen. Deze organisatie wordt getrokken door SSE en streeft 
naar een net zero, duurzame energiesector.  

 
 
 
De Offshore Wind Foundation Alliance heeft een bredere scope 
en behartigd de algemene belangen van de offshore wind 
foundation industrie in Europa. Eén van die belangen is natuurlijk 
het promoten van een duurzame offshore wind sector. 
Net zoals bij SteelZero of het Moonshot Project de voorbije 
jaren, helpen we in deze organisaties mee aan het opstellen van 
beleidslijnen, vastleggen van doelstellingen en kennisdeling in 
werkgroepen. 
 
 

 
Daarnaast hebben we ook de internetplaformen met betrekking tot 
Duurzaam Ondernemen. Via een online vragenlijst ondergaat het bedrijf 
een remote audit. Op basis hiervan krijgen we een score. Die score wordt 
gedeeld met potentiële klanten als onderdeel van hun selectieproces. Zo 
publiceerden we in 2022 op de platformen EvoVadis en 
Carbon Disclosure Project.  
 
Uit deze audits komen nieuwe acties waaraan we verder 
kunnen werken. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



D-ENV-GR-026 Emissions evaluation 2021 
Rev.: 1-0 

Date: 23/04/2019 

Author: Tim Balcaen Validated by: Steven Thomas 

 

   Pag. 1 / 5 

1 Scope 1 & 2 emissies 

In 2021 waren er nagenoeg geen activiteiten in Newcastle. Door een groei van het aantal gepresteerde uren 
op werven (Civil & Industry) en Niemodlin, was er slechts een kleine daling in het totaal aantal gepresteerde 
uren. 
 
Voor het eerst duiken we met onze totale emissies onder de grens van 10.000 ton, namelijk 9.612 ton. 
Aangezien we voor de komende jaren een sterke groei verwachten in het totaal aantal gepresteerde uren en 
de schilderactiviteiten, gaan we er voorlopig nog niet van uit dat we onder die grens van 10.000 ton blijven. 
 

          
 

 
De relatieve emissies dalen licht. 
 
Enerzijds is er de daling van het aandeel grijze stroom door 
de overschakeling naar groene stroom in Zary en 
Niemodlin. Anderzijds nemen de schildersactiviteiten toe. Er 
kwam een nieuwe blasting en painting hal bij in Niemodlin 
en in Balen. In 2022 zal dit ook het geval zijn in Newcastle. 
Ook is door een stijging van de werfactiviteiten een sterke 
stijging te zien in emissies door transport in Arendonk 
(waaronder de yards vallen).  
 
In totaal is er dus een lichte daling, waarbij we in 2021 eindigen op 2,7 kilogram per werkuur. 

 
Olieverbruik voor intern transport blijft verreweg de grootste 
fractie met 46%. Grijze stroom verdwijnt nagenoeg volledig. 
Een laatste significante verbruiker van grijze stroom is 
Leknica. Deze site schakelt over op groene stroom op 
01/01/2022. Op de tweede plaats komt nu duidelijk 
verwarming in de vorm van gas (18%), stookolie (19%) en 
warmtenetten (4%), samen goed voor 41%. 
 
De focus de komende jaren zal dan ook duidelijk liggen op 
verwarming en transport. We zullen ook de eerste stappen 
zetten in lokale, duurzame compensatie. 
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1.1 Arendonk + overhead 

Ook in 2020 zat het zakelijk vervoer door Covid19 nog op een laag pitje. We zien echter een sterke groei in 
het aandeel goederentransport, zowel in absolute als relatieve cijfers. Dit is een rechtstreeks gevolg van de 
strategische beslissing van enkele jaren terug om een groter aandeel Civil & Industry te hebben. Dit betekent 
meer werven, en deze worden afgerekend op het hoofdkantoor Arendonk. 
 

     
 
 

1.2 Balen 

In Balen zien we ook een absolute en relatieve stijging. Hier komt het echter door een groter aandeel 
verwarming vanwege een extra straal- en spuithal voor het Doggerbank project. 
 

     

1.3 Hoboken 

In Hoboken zien we de evolutie van de aanhoudende efficiëntieslag en elektrificatie met betrekking tot intern 
transport. De algemene trend is dalend en het procentueel aandeel intern transport neemt verder af. 
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1.4 Spomasz 

De reddende engel in onze statistiek voor 2021! Door de overschakeling van Zary en Niemodlin op groene 
stroom zien we een zeer sterke daling van de cijfers, zowel absoluut als relatief. Enkel Leknica draait nog op 
grijze stroom. Maar ook zij schakelen over op groene stroom op 01/01/2022. 
 

   
 

Ook hier zien we een stijging van het aandeel 
verwarming (gas en stookolie) door het opstarten 
van een straal- en spuithal in Niemodlin. Bovendien 
blijft er een restfractie steenkool door de verwarming 
van de kantoorgebouwen. Hier schakelen we over 
op pellets in 2022. 
 
Door het nagenoeg verdwijnen van de grijze stroom, 
zien we natuurlijk dat het belang van andere 
emissiebronnen sterk toeneemt. Ook hier zal de 
focus de komende jaren vooral liggen op 
verwarming en intern transport. 
 

1.5 Newcastle 

In 2021 waren er nagenoeg geen activiteiten in 
Newcastle. Er is een grote renovatie aan de gang, 
om in 2022 terug te kunnen opstarten met drie 
mogelijke productielijnen, namelijk serial TP, serial 
jacket en topside. 
 
Ook hier verwachten we een toename van het 
aandeel verwarming in 2022, aangezien ook hier een 
nieuwe straal- en spuithal in gebruik zal worden 
genomen. 
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2 Scope 3 emissies 

We zien weinig wijzigingen in de cijfers en verhoudingen van de scope 3 emissies. Deze emissies zijn 
voornamelijk gebaseerd op de eerder uitgevoerde LCA’s. En tot op heden worden de LCA-gegevens 
bevestigd. Er is dus voorlopig geen reden om deze aan te passen. 
 

        
 
 
We zien over de jaren een zeer lichte daling in de scope 3 emissies in verhouding tot de hoeveelheid staal. 
Dit is logisch als men rekening houdt met volgende zaken. 

 Het overgrote deel van de scope 3 emissies is gelinkt aan de ketenanalyses. De grootste brok van 
de emissies in deze ketenanalyses is gekoppeld aan de hoeveelheid grondstof. Sinds het opstellen 
van de ketenanalyses hebben we nog geen aanleiding gezien om deze analyses aan te passen. De 
gebruikte cijfers blijven dus dezelfde. Het is dan ook logisch dat de scope 3 emissies de hoeveelheid 
grondstof volgen. Hierin weegt staal zeer zwaar door. Er is dus weinig verandering in de vergelijking 
scope 3 emissies ten opzichte van de hoeveelheid staal. 

 Wat niet aan de ketenanalyses is gekoppeld, is meestal gekoppeld aan onze scope 1-2 emissies. 
Over de jaren realiseert Smulders een daling van de scope 1-2 emissies. Dus die scope 3 factoren 
die hieraan gekoppeld zijn, dalen evenredig mee.  

 
Twee kanttekeningen hierbij. 

 Over de jaren is onze hoeveelheid aangekocht staal sterk toegenomen. Aangezien staal zo zwaar 
doorweegt op onze scope 3 berekening, is deze over de jaren dus ook sterk gestegen. Waar we 
begonnen zijn met een scope 3 totaal van 127.580 ton, zitten we nu al op 245624 ton. Bijna een 
verdubbeling. 

 Door de koppeling van subcontractors aan onze scope 1-2 emissies, zit hier waarschijnlijk een 
tijdelijke scheeftrekking. Onze scope 1-2 emissies per manuur zijn over de jaren sterk gedaald. 
Tijdens QHSE subcon audits zien we dat weinig subcontractors al bezig zijn met CO2 emissies. Het 
lijkt dan ook weinig waarschijnlijk dat deze emissies in dezelfde mate gedaald zijn. Een correctie van 
de cijfers dringt zich op. Maar ook een doelstelling naar subcons toe is noodzakelijk. 

 
 
De donut van de scope 3 emissies voor 2021 is nagenoeg dezelfde als deze van 2020. 

 
 
 

naam ton CO2 / jaar % 

1. Aangekochte goederen en diensten 164308 66,89% 

12. End-of-life verwerking van verkochte 
producten 30712 12,50% 

9. Downstream transport en distributie 24330 9,91% 

4. Upstream transport en distributie 11762 4,79% 

11. Gebruik van verkochte producten 7130 2,90% 

5. Productieafval 3811 1,55% 

3. Brandstof en energie (niet in scope 1/2) 1922 0,78% 

8. Upstream geleaste activa 1647 0,67% 
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Nog enkele bedenkingen en recente evoluties met betrekking tot scope 3. 
 

 Recente gegevens bevestigen het cijfer van 1,9 à 2 kg CO2 per kg staal voor West-Europa. De LCA 
blijft dus ongewijzigd.  

o Met SteelZero, dat we in 2021 onderschreven hebben, zal er over de jaren gewerkt worden 
aan een reductie van dit cijfer, en dus een reductie van de totale scope 3 emissies. 

o Onder SteelZero hebben al verschillende werkgroepen en conferenties plaatsgevonden. 

 De ECI-berekening voor het Tennet HKN project toont een gelijkaardig groot aandeel voor de 
aangekochte grondstoffen. De focus op het aankoopbeleid wordt bevestigd. We beschikken echter 
nog steeds niet over een as-built ECI berekening. Dit staat gepland in 2022. 

 In 2021 hebben we via de werkgroepen van het Moonshot Project vooral een impact gehad op de 
tender criteria. Een agendapunt dat Smulders sterk heeft verdedigd, komt terug in de eindconclusies. 
Namelijk een tendereis naar het opvragen van grondstofcertificaten of Environmental Product 
Declarations en de focus op Life Cycle Analysis van het product. 

 Naar aanleiding van het Tennet HKN project werd tot 95% van het staal aangekocht met EPD’s. 
Voor diverse types verf werd een EPD opgesteld door de leverancier. Deze gegevens moeten nog 
in detail worden bekeken. Maar ook hier zien we in grote lijnen gelijkaardige cijfers als in onze LCA’s. 

o In 2021 werd door Purchase beslist om standaard EPD’s of gelijkaardige certificaten op te 
vragen bij alle bestellingen. Zo leggen we een database aan en kunnen we de mogelijkheden 
voor het definiëren van aankoopcriteria overzien. 

 Ook voor het Tennet HKN project krijgen we na Transport & Installation meer gedetailleerde 
verbruiksinfo. Met de huidige schattingen van de T&I subcontractor zien we echter een veel groter 
aandeel T&I in de ECI-berekening dan in de scope 3 analyse. Deze worden echter op een andere 
manier berekend. Dit moet in detail worden bekeken wanneer de effectieve cijfers binnen komen. 

 Zoals eerder reeds vermeld, moeten we ook de berekening van de subcontractors herzien en 
beginnen aandringen op een commitment, bijvoorbeeld het gebruik van duurzame energie. 
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1 Scope 1 & 2 emissies 

In 2020 draaien Hoboken en Newcastle op volle toeren. Dit heeft zijn effect op de absolute hoeveelheid CO2-
emissies, die terug stijgen ten opzichte van 2019.  
 

          
 

De relatieve emissies dalen minimaal. 
 
Enerzijds is er de daling van het aandeel grijze stroom door de 
overschakeling naar groene stroom in Newcastle. Anderzijds 
neemt transport licht toe door de schommelingen in activiteit in 
Newcastle.  
 
Ook zien we dat de toevoeging van Leknica en Niemodlin aan de 
cijfers van Spomasz nagenoeg ongemerkt blijft in de algemene 
cijfers van Smulders. 

 
 
Olieverbruik voor intern transport blijft verreweg de 
grootste fractie. Grijze stroom blijft op zijn tweede 
plaats. Spomasz is later dan voorzien kunnen 
overschakelen op groene stroom. Op de derde en 
vierde plaats komen aardgas en stookolie voor 
verwarming. 
 
Het minimale spietje kolen voor verwarming zal 
eenmalig zijn voor de verwarming in Niemodlin. De 
nieuwe fractie gas voor transport is niet te zien op de 
taartgrafiek. 
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1.1 Arendonk + overhead 

Zowel absoluut als relatief zien we een lichte daling in de cijfers van Arendonk. Zowel in de cijfers van het 
woon-werkverkeer, transport naar werven als zakelijk vervoer zien we een daling die is toe te schrijven aan 
Covid-19. De enige trend die we ook duidelijk zien in de procentuele cijfers, is de daling in zakelijk vervoer. 
Deze emissies zijn over het ganse jaar gezien meer dan gehalveerd.  
 

     
 
 

1.2 Balen 

Er valt niet veel meer te zeggen dat bij de halfjaar-
evaluatie. Dankzij de opeenvolgende renovaties van 
de bedrijfshallen, blijft het verbruik van aardgas en 
stookolie voor verwarming gestaag dalen. Hierdoor 
dalen de relatieve CO2-emissies ten opzichte van het 
aantal werkuren licht. 
 
 
 
 

 
 
 
 

1.3 Hoboken 

Ook hier valt niet veel te vertellen. De absolute cijfers 
stijgen licht door de toegenomen activiteit. De 
relatieve cijfers blijven stabiel. 
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1.4 Spomasz 

De toevoeging van de cijfers van Leknica en Niemodlin is duidelijker te zien in de jaarcijfers dan wat we 
eerder hebben gezien in de halfjaarcijfers. Dit komt vooral door het op stoom komen van Niemodlin. Al bij al 
blijft de impact op de relatieve cijfers beperkt. Zoals tijdens de voorgaande evaluatie werd aangegeven: 

• Een eenmalig voorkomen van kolen voor verwarming. Deze installatie in Niemodlin wordt zo snel 
mogelijk vervangen. 

• Een lichte relatieve toename door de slechtere staat van de gebouwen in Leknica en Niemodlin. 
Voor beide locaties zijn er renovatieplannen. 

• De nieuwe fracties stookolie en aardgas voor verwarming, door de kantoorgebouwen en sanitaire 
voorzieningen in Niemodlin en Leknica. 

 

   
 

Er werd trager dan voorzien overgeschakeld op 
groene stroom in Polen. 

• Voor Zary en Niemodlin is dit mogelijk vanaf 
01/01/2021. 

• Voor Leknica is dit slechts mogelijk vanaf 
01/01/2022. 

 
Aangezien grijze stroom 73% van de totale emissies 
bedraagt, zal het effect in 2021 enorm zijn. Leknica is 
de locatie met het laagste verbruik. Het aandeel grijze 
stroom dat in 2021 resteert zal dus minimaal zijn. 
 

1.5 Newcastle 

Over de vier jaar dat SPU actief is, zien we sterke schommelingen in activiteit. Dit leidt ook tot grote fluctuaties 
in de emissies. Dat maakt het moeilijk om conclusies te trekken.  
 

    
 
We zien wel een sterke daling van de relatieve cijfers, voornamelijk door de aankoop van groene stroom 
sinds maart 2020. Aangezien de bron van groene stroom onbekend is, rekenen we alles door als biomassa, 
wat de hoogste uitstoot geeft. Hierdoor zien we de groene fractie in de grafiek verschijnen. In de cijfers van 
2021 zal de grijze fractie tot 0 herleid worden. 
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2 Scope 3 emissies 

We zien weinig wijzigingen in de cijfers en verhoudingen van de scope 3 emissies. Deze emissies zijn 
voornamelijk gebaseerd op de eerder uitgevoerde LCA’s. En tot op heden worden de LCA-gegevens 
bevestigd. Er is dus voorlopig geen reden om deze aan te passen. 
 

        
 
 
We zien over de jaren een zeer lichte daling in de scope 3 emissies in verhouding tot de hoeveelheid staal. 
Dit is logisch als men rekening houdt met volgende zaken. 

• Het overgrote deel van de scope 3 emissies is gelinkt aan de ketenanalyses. De grootste brok van 
de emissies in deze ketenanalyses is gekoppeld aan de hoeveelheid grondstof. Sinds het opstellen 
van de ketenanalyses hebben we nog geen aanleiding gezien om deze analyses aan te passen. De 
gebruikte cijfers blijven dus dezelfde. Het is dan ook logisch dat de scope 3 emissies de hoeveelheid 
grondstof volgen. Hierin weegt staal zeer zwaar door. Er is dus weinig verandering in de vergelijking 
scope 3 emissies ten opzichte van de hoeveelheid staal. 

• Wat niet aan de ketenanalyses is gekoppeld, is meestal gekoppeld aan onze scope 1-2 emissies. 
Over de jaren realiseert Smulders een daling van de scope 1-2 emissies. Dus die scope 3 factoren 
die hieraan gekoppeld zijn, dalen evenredig mee.  

 
 
De donut van de scope 3 emissies voor 2020 is nagenoeg dezelfde als deze van 2019. 
 

 
 
Nog enkele bedenkingen en recente evoluties met betrekking tot scope 3. 
 

• Recente gegevens bevestigen het cijfer van 1,9 à 2 kg CO2 per kg staal voor West-Europa. De LCA 
blijft dus ongewijzigd. 

• De ECI-berekening voor het Tennet HKN project toont een gelijkaardig groot aandeel voor de 
aangekochte grondstoffen. De focus op het aankoopbeleid wordt bevestigd. 

• In 2021 starten de werkgroepen van het Moonshot Project. Dit is een denktank om de Europese 
offshore wind zo snel mogelijk circulair te maken. In deze werkgroepen zullen we de focus leggen 
op aankoopbeleid/tendering (bv. Tennet HKN project), modulaire bouw en samenwerking tijdens 
design (ECO Design). 

n° naam 
ton CO2 

/ jaar % 

1 1. Aangekochte goederen en diensten 129695 68,37% 

12 12. End-of-life verwerking van verkochte producten 21797 11,49% 

9 9. Downstream transport en distributie 18607 9,81% 

4 4. Upstream transport en distributie 8598 4,53% 

11 11. Gebruik van verkochte producten 4953 2,61% 

3 3. Brandstof en energie (niet in scope 1/2) 2380 1,25% 

5 5. Productieafval 1953 1,03% 

8 8. Upstream geleasete activa 1721 0,91% 
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• In 2021 willen we ook het SteelZero charter onderschrijven. Hiermee zetten we als staalkoper druk 
op de producenten om low carbon en later zero carbon steel te produceren. 

• Naar aanleiding van het Tennet HKN project werd tot 95% van het staal aangekocht met EPD ’s. 
Voor diverse types verf werd een EPD opgesteld door de leverancier. Deze gegevens moeten nog 
in detail worden bekeken. Maar ook hier zien we in grote lijnen gelijkaardige cijfers als in onze LCA’s. 

• Ook voor het Tennet HKN project krijgen we na Transport & Installation meer gedetailleerde 
verbruiksinfo. Met de huidige schattingen van de T&I subcontractor zien we echter een veel groter 
aandeel T&I in de ECI-berekening dan in de scope 3 analyse. Deze worden echter op een andere 
manier berekend. Dit moet in detail worden bekeken wanneer de effectieve cijfers binnen komen. 
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1 Scope 1 & 2 emissies 

In het voorjaar van 2020 draaien Hoboken en Newcastle op volle toeren. Dit heeft zijn effect op de absolute 
hoeveelheid CO2-emissies, die terug stijgen ten opzichte van dezelfde periode in 2019.  
 

       
 

Voor Spomasz zetten we de historische fout recht dat 
enkel Zary opgenomen was in de CO2 cijfers. Doordat 
Niemodlin en Leknica een relatief laag aantal uren 
draaien ten opzichte van het totaal, zien we dit slechts 
minimaal in de totale cijfers. Meer hierover in het deeltje 
over Spomasz. 
 
We zien een lichte dalilng in de relatieve CO2-emissies. 
Dit is hoofdzakelijk te wijten aan de overstap naar 
groene energie in Newcastle sinds maart. 
 
 

1.1 Arendonk + overhead 

In de absolute en relatieve cijfers zien we weinig 
verandering ten opzichte van voorjaar 2019. Er zijn twee 
vaststellingen.  
 
De werven draaien op volle toeren. Olie voor transport op 
werven wordt via Arendonk geregeld. Vandaar de lichte 
stijging van het aandeel fuel consumption for transport. 
 
In absolute cijfers heeft het niet zo’n grote impact. Maar 
het aandeel business travel is bijna gehalveerd. Door 
Covid-19 zien we sinds maart een zeer sterke daling in 
het aantal gereisde kilometers.  

 
 

1.2 Balen 

Dankzij de opeenvolgende renovaties van de 
bedrijfshallen, blijft het verbruik van aardgas en 
stookolie voor verwarming gestaag dalen. 
Hierdoor dalen de relatieve CO2-emissies ten 
opzichte van het aantal werkuren licht. 
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1.3 Hoboken 

De absolute cijfers stijgen licht door de toegenomen activiteit. De relatieve cijfers blijven stabiel. 
 

1.4 Zary (Polen + Leknica + Boleslawiec/Niemodlin) 

De Spomasz locaties Leknica en Boleslawiec werden 
toegevoegd aan de cijfers. In april schakelden we 
bovendien over van Boleslawiec naar Niemodlin. De 
cijfers zijn dus allesbehalve normaal te noemen. 
 
Al bij al blijft de impact beperkt. De relatieve cijfers stijgen 
licht door de slechtere staat van de bedrijfshallen in de 
toegevoegde locaties. Voor beide locaties (Leknica en 
Niemodlin) zijn er echter renovatieplannen. Op termijn 
moet deze situatie dus verbeteren. 
Ook de absolute cijfers stijgen slechts licht. 
 

Ook zien we nog enkele rariteiten. 

• De nieuwe locatie in Niemodlin wordt deels verwarmd met steenkool. Het is de bedoeling deze 
installatie zo snel mogelijk te vervangen. Voorlopig zien we dus een kleine fractie steenkool voor 
verwarming opduiken. 

• Ook duikt de nieuwe fractie gas voor verwarming op. Dit voor de burelen en sanitaire voorzieningen 
in Niemodlin. 

• Ook zien we nog het zeer grote aandeel grijze elektriciteit. Dit zou in het najaar moeten 
overschakelen naar groene elektriciteit, lokaal in Polen geproduceerd. 

 

1.5 Newcastle 

In maart schakelde Newcastle over op groene, lokaal 
geproduceerde elektriciteit. Tot op heden is er echter 
onduidelijkheid over welke groene stroom het gaat. We 
hebben een verklaring dat het om “UK groene stroom” 
gaat, maar weten niet of het gaat om zon, wind of water. 
 
Daar wordt alle groene stroom gerekend als “biomassa”, 
wat de hoogst mogelijke uitstoot voor groene stroom 
geeft. Door de overschakeling in maart zien we een zeer 
scherpe daling van de relatieve emissiecijfers. In de 
cijfers van 2021 zal deze factor volledig verdwijnen. 
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1 Scope 1 & 2 emissies 

In het najaar van 2019 werken alle vestigingen terug op volle kracht, maar dit maakt een slecht voorjaar voor 
Hoboken en Newcastle niet goed. We zien een lichte stijging in het totaal aantal gepresteerde uren ten 
opzichte van 2018, maar zeker nog niet het aantal uren die we mogen verwachten als alle vestigingen een 
volledig jaar op volle kracht werken. 
 

  
 

In 2019 klokken we af op 10674 ton CO2, of 3 kg CO2 per manuur. Ondanks deze lichte toename in aantal 
uren, zien we toch een daling in de hoeveelheid CO2 emissies. Dit is vooral te wijten aan een daling in 
dieselverbruik. Zoals reeds aangegeven in de halfjaarlijkse evaluatie zit dit dieselverbruik vooral in Hoboken 
en Newcastle, de twee vestigingen die het laatst terug op volle capaciteit zijn gekomen. Een verdere 
verduidelijking per vestiging volgt hieronder. 
 

1.1 Arendonk + overhead 

De uitstoot in 2019 is nagenoeg de zelfde als in 2018, terwijl het aantal manuren lichtjes gedaald is. Dit zorgt 
voor een kleine stijging in de relatieve CO2 emissies. Deze stijging komt voornamelijk op het conto van de 
emissies voor transport van goederen. Onder “Arendonk + overhead” vallen ook alle werven. Ten opzichte 
van 2018 zien we tal van verschuivingen in diesel- en stookolieverbruik. Het is echter nog maar het tweede 
jaar dat we over dergelijke, gedetailleerde informatie beschikken. Dus een oorzaak of trend valt moeilijk aan 
te wijzen. 
 

  
 

1.2 Balen 

Hier zien we een duidelijke daling in het verbruik van gas en stookolie voor verwarming. Isolatie van de 
spuithallen in de zomer van 2018 werpt duidelijk zijn vruchten af. In aantal manuren is 2019 vergelijkbaar 
met 2017. Ook als we die twee jaren vergelijken, zien we een daling. 
 
Verwarming blijft wel verreweg het grootste aandeel voor zich nemen. De inspanningen naar isolatie van 
de gebouwen toe gaan dus onverminderd voort. 
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1.3 Hoboken 

In Hoboken zien we een daling van de emissies. Dit terwijl de gepresteerde uren in 2018 en 2019 nagenoeg 
gelijk zijn.  
 
We zien een sterke daling voor de emissies te wijten aan intern transport. Hier spelen twee factoren.  

• Als onderdeel van het energy management plan werd het gebruik van interne transportmiddelen 
geoptimaliseerd. Zo zijn er loopbruggen geïnstalleerd tussen de TP’s. Dit reduceert sterk het aantal 
verticale verplaatsingen door middel van hoogtewerker of verreiker. Het aantal gehuurde 
hoogtewerkers en verreikers is sterk gereduceerd. 

• Een tweede factor zijn echter ook de dieselgeneratoren voor elektriciteit in het dok. Deze zijn 
opgenomen in de cijfers “intern transport” aangezien we geen cijfers hebben over de scheiding 
tussen transport en generatoren en de CO2-emissiefactor is nagenoeg de zelfde. In 2019 was veel 
minder inductieverwarming nodig in het dok dan in 2018. Dus was er ook een sterke daling in de 
noodzaak voor dieselgeneratoren. In de loop van 2020 wordt het elektrisch net in het dok versterkt. 
Hierna zullen geen dieselgeneratoren meer nodig zijn in het dok, en verwachten we dus een verdere 
daling. 

 

  
 

1.4 Zary (Polen) 

Geen grote wijzigingen in vergelijking met de evaluatie van eind 2018. 
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1.5 Newcastle 

Over de drie jaar dat SPU actief is, zien we sterke schommelingen in activiteit. Dit leidt ook tot grote fluctuaties 
in de emissies. Dat maakt het moeilijk om conclusies te trekken.  
 

  
 
We zien dat bij verlaagde activiteit het elektriciteitsverbruik redelijk hoog blijft, en dus ten opzichte van het 
aantal gepresteerde uren sterk toeneemt in 2018 en 2019. Er zijn reeds acties genomen en deze lopen 
verder. 
 
In 2019 is er een sterke daling van de uitstoot door intern transport in vergelijking met 2018, dit met nagenoeg 
het zelfde aantal uren. In 2018 liep een project ten einde in het voorjaar en werd de activiteit in het najaar 
herleid tot 0. In 2019 was er in het voorjaar nagenoeg geen activiteit en kwam een nieuw project op gang in 
het najaar. Op het einde van een project is er veel meer dieselverbruik door intern transport dan in het begin 
van een project. Grotere gewichten en meer bewegingen buiten betekend minder elektrisch aangedreven 
transport en meer met diesel aangedreven transport, zoals de SPMT’s en de grote Sarens kraan. Deze 
Sarens kraan vertegenwoordigd 40% van het totale dieselverbruik. 
 
Ook werden er in 2019 bij de opstart van het nieuwe project reeds enkele acties doorgevoerd om het 
dieselverbruik te verminderen Zoals meer gebruik van bruggen en vaste stellingen in plaats van 
hoogtewerkers en verreikers. Ook werd voor mobiele verlichting overgeschakeld van dieselgeneratoren naar 
LED-batterij combinaties.  
 
Ten slotte zien we een stijging in het aardgasverbruik voor verwarming. Er werden meer kantoren 
aangesloten op de verwarming (in de hallen, niet enkel hoofdgebouw). 
 

2 Scope 3 emissies 

Door het aanzwengelen van de activiteiten in het voorjaar van 2019, is er disproportioneel veel staal 
aangekocht ten opzichte van het aantal gepresteerde uren. Het overgrote deel van het staal wordt immers 
aangekocht bij het begin van een project. Over het volledige jaar gezien, is dit effect verzwakt. We zien nog 
steeds een lichte stijging in scope 3 emissies per manuur, maar veel minder als in Q1-2.  
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In tegenstelling tot de Q1-2 berekening, waarbij voor veel zaken werd gerekend op manuren in plaats van 
staal, werden de scope 3 emissies voor het ganse jaar 2019 terug op een normale manier berekend.  
 
We zien over de jaren een zeer lichte daling in de scope 3 emissies in verhouding tot de hoeveelheid staal. 
Dit is logisch als men rekening houdt met volgende zaken. 

• Het overgrote deel van de scope 3 emissies is gelinkt aan de ketenanalyses. De grootste brok van 
de emissies in deze ketenanalyses is gekoppeld aan de hoeveelheid grondstof. Sinds het opstellen 
van de ketenanalyses hebben we nog geen aanleiding gezien om deze analyses aan te passen. De 
gebruikte cijfers blijven dus de zelfde. Het is dan ook logisch dat de scope 3 emissies de hoeveelheid 
grondstof volgen. Hierin weegt staal zeer zwaar door. Er is dus weinig verandering in de vergelijking 
scope 3 emissies ten opzichte van de hoeveelheid staal. 

• Wat niet aan de ketenanalyses is gekoppeld, is meestal gekoppeld aan onze scope 1-2 emissies. 
Over de jaren realiseert Smulders een daling van de scope 1-2 emissies. Dus die scope 3 factoren 
die hieraan gekoppeld zijn, dalen evenredig mee.  

 
 
Zoals reeds gezegd is de impact van de staalaankoop 
nagenoeg verdwenen. De donut van de scope 3 emissies 
voor 2019 is nagenoeg de zelfde als deze van 2018. 
 
Ook zijn er nieuwe gegevens beschikbaar voor zowel de 
grondstof staal als het offshore transport. Naar aanleiding 
van het project Tennet HKN zullen deze nieuwe gegevens 
nog verder verfijnt worden. Deze zullen worden verwerkt in 
de berekening van scope 3 emissies en de ketenanalyses.  
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1 Scope 1 & 2 emissies 

De daling in activiteit in het najaar van 2018 laat zich verder voelen in de vestigingen te Hoboken en 
Newcastle. Aangezien zij de laatste stap in het productieproces zijn, komen zij ook het laatst terug op gang 
na de dip van najaar 2018. 
 
Dit zien we het sterkst terug in de sterke daling van diesel voor intern transport. Dit verbruik zit voornamelijk 
op de sites van Hoboken en Newcastle, de twee vestigingen met de grootste daling in activiteit. 
 

1.1 Arendonk + overhead 

Geen grote wijzigingen in vergelijking met de evaluatie van eind 2018. 
 

1.2 Balen 

Hier zien we een duidelijke daling in het verbruik van gas en stookolie voor verwarming. Isolatie van de 
spuithallen in de zomer van 2018 kan hier de aanleiding van zijn. 
 

1.3 Hoboken 

In Hoboken zien we een daling van de emissies. Deze is te wijten aan lagere activiteit.  
 
De daling is echter disproportioneel groot voor de emissies te wijten aan intern transport. Hier speelt een 
tweede factor. Als onderdeel van het energy management plan wordt het gebruik van interne 
transportmiddelen geoptimaliseerd. Zo zijn er loopbruggen geïnstalleerd tussen de TP’s. Dit reduceert sterk 
het aantal verticale verplaatsingen door middel van hoogtewerker of verreiker. Bij de analyse van het 
volledige jaar wordt dit diepgaander geanalyseerd. 
 
In Hoboken zijn gesprekken aan de gang met service providers in meetsystemen voor elektriciteitsverbruik. 
Er komt een proefperiode in het najaar van 2019. 
 

1.4 Zary (Polen) 

Geen grote wijzigingen in vergelijking met de evaluatie van eind 2018. 
 

1.5 Newcastle 

De activiteit in het voorjaar werd herleid tot nagenoeg 0. Slechts in juni kwam de productie terug op gang.  
 
Dit uit zich in een zeer laag verbruik ten gevolge van intern transport, en een veel groter aandeel in de totale 
emissies voor elektriciteit en verwarming met aardgas. Verwarming met aardgas gebeurt enkel in de 
kantoorgebouwen. Blijkbaar is er ook een zeer hoog basisverbruik van elektriciteit, zelfs bij geringe activiteit. 
Dit kan verder onderzocht worden. 
 
Verwacht wordt dat er in het najaar van 2019 terug normale activiteit is. 
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2 Scope 3 emissies 

Door het aanzwengelen van de activiteiten in het voorjaar van 2019, is er disproportioneel veel staal 
aangekocht ten opzichte van het aantal gepresteerde uren. Het overgrote deel van het staal wordt immers 
aangekocht bij het begin van een project.  
 
Dit is in de scope 3 berekeningen deels gecompenseerd door voor de aan staal gerelateerde emissies 
(schroot, straalgrit, …) de ketenanalyses om te rekenen volgens het aantal gepresteerde uren in plaats van 
het volume staal. Dit is eenmalig. Bij de evaluatie van het volledige jaar zal terug gewerkt worden met volume 
staal. 
 
Desondanks de compensatie weegt enkel de aankoop van staal zeer zwaar door op deze scope 3 
berekeningen. De grondstof staal is immers verantwoordelijk voor de helft van de totale scope 3 emissies. 
Dit uit zich in een lichte daling van emissies per ton staal (gedeeltelijke compensatie), en een sterke stijging 
in de verhouding emissies per gepresteerd uur. 
 

 
 
 
We zien om diezelfde reden ook dat het aandeel Aankoop 
van goederen en diensten toeneemt van 68% in 2018 naar 
80%. 
 
De verwachting is dat dit zich uit middelt in de loop van 
2019. De evaluatie voor gans 2019 zal terug gebeuren 
zoals gewoonlijk. 
 
Ook zijn er nieuwe gegevens beschikbaar voor zowel de 
grondstof staal als het offshore transport. Deze zullen 
worden verwerkt in de berekening van scope 3 emissies 
en de ketenanalyses. 
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1 Scope 1 & 2 emissies 

In 2018 zien we een sterke terugval in het aantal gepresteerde uren. Dit gaat gepaard met een daling in onze 
CO2 emissies.  
 
Als we echter kijken naar de hoeveelheid emissies in verhouding tot de uren, zien we een kleine stijging. Er 
werd reeds eerder vermoed dat er een positieve koppeling is tussen de hoeveelheid gepresteerde uren en 
de verhouding tussen uren en emissies. Immers, de vaste emissies (basis elektriciteitsverbruik en 
verwarming, overhead) worden verdeeld over meer uren. 
 

1.1 Arendonk + overhead 

Hier zien we voor het tweede jaar op rij een zeer sterke daling in de hoeveelheid emissies. Terwijl dit in 2017 
te wijten was aan de overschakeling op 100% Belgische, groene stroom, is dit in 2018 het gevolg van de 
sterk verminderde activiteit. 
 
Met 57% komt verreweg de belangrijkste uitstoot van transport. Dit komt evenwel omdat veel transport, zowel 
van personen als goederen, wordt afgeschreven op de overhead. Vandaar dat ook business travel met 11% 
vertegenwoordigd is. 28% komt van verwarming, wat vooral te wijten is aan straal- en spuithallen. 
 
Met het wegvallen van grijze elektriciteit, en dus CO2 uitstoot, in 2017, missen we een visualisatie van het 
energieverbruik. Een grafiek met het elektriciteitsverbruik in kWh zal worden toegevoegd aan het overzicht. 
 

1.2 Balen 

In Balen is de daling in productiviteit en emissies kleiner. Intern transport is voornamelijk elektrisch (vaste 
kranen en rolbruggen). En ook hier is de elektriciteit sinds 2017 100% groen. Vandaar dat verwarming van 
voornamelijk de straal- en spuithallen met 50% (gas) en 39% (stookolie) het overgrote deel van de emissies 
voor zich nemen. 
 
In de zomer 2018 werden de spuithallen gerenoveerd, dus verwachten we in 2019 een daling van de uitstoot 
door verwarming. 
 

1.3 Hoboken 

Intern transport is hier met 58% de grootste bron van emissies. Zeer veel transport van goederen gebeurt 
met SPMT’s. Er zijn ook zeer veel verplaatsingen van personen met allerhande hoogtewerkers en verrijkers. 
Daarom komt het efficiënter gebruik van interne transportmiddelen als actie in het energy management plan. 
 
We zien in 2018 terug een kleine spie grijze elektriciteit verschijnen. Dit is het gevolg van de huur van enkele 
bijkomende ruimtes. De elektriciteit voor deze ruimtes wordt voorzien door de verhuurder en valt dus niet 
onder ons groenestroomcontract. 
 

1.4 Zary (Polen) 

Net als in Balen is ook hier het intern transport vooral via vaste kranen en rolbruggen. Bovendien zijn er hier 
geen straal- en spuithallen om te verwarmen. Aangezien er voor Polen nog geen groenestroomcontract is, 
komt elektriciteit dus zeer sterk naar voren. Maar liefst 73% van de totale uitstoot is het gevolg van 
elektriciteitsverbruik. 
 
Uitzonderlijk voor Polen is dat 20% van de uitstoot veroorzaakt wordt door verwarming via het 
stadswarmtenet. Dat verklaart de totale afwezigheid van gas en stookolie voor verwarming. 
 
Voor Polen gaan we op zoek naar aanbieders van 100% Poolse, groene stroom. 
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1.5 Newcastle 

In de grafieken voor Newcastle krijgen we zeer sterke schommelingen te zien tussen 2017 en 2018. 
 
Newcastle is nog maar actief sinds 2017. Vorig jaar hadden we dus last van heel wat kinderziektes. Er was 
nog veel werk aan de verbetering van het intern transport. In 2017 werd dan ook buitensporig veel intern 
transport met (olie verslindende) mobiele arbeidsmiddelen uitgevoerd. Gedurende het jaar werden 
bijkomende (elektrische) kranen voorzien. 
 
Ook werden te veel uren gepresteerd ten gevolge van inefficiëntie. De sterke daling in gepresteerde uren in 
2018 is dus niet enkel te wijten aan een verlaagde activiteit naar het einde van het jaar toe, maar ook het 
gevolg van een grote efficiëntieslag. 
 
We zien in 2018 dan ook een sterke daling in het verbruik van olie voor intern transport. En een 
verhoudingsgewijs sterke stijging van aandeel elektriciteit in de totale uitstoot. Door de efficiëntieslag zien 
we ook een stijging in de totale uitstoot per gepresteerd uur. 
 
Ook hier is de zoektocht naar een aanbieder van 100% Britse, groene stroom prioriteit. 
 

2 Scope 3 emissies 

Net zoals bij de scope 1 & 2 emissies zien we ook hier een sterke daling in emissies ten gevolge van de 
lagere activiteit.  
 
Over de jaren zien we dat gepresteerde uren, staaldoorzet, scope 1&2 en scope 3 emissies elkaar volgen. 
Hierin zien we twee afwijkingen.  

 In 2017 zien we dat de scope 1 & 2 emissies niet mee stijgen met uren en staaldoorzet. Dit komt 
door de overschakeling op groene elektriceit in de Belgische vestigingen. 

 In 2017 zien we ook dat de uren meer stijgen dan staaldoorzet en emissies. Dit komt door de vele 
uren in Newcastle (en Arendonk/overhead), zoals hierboven reeds besproken. 

 
Ook in de grafiek van uitstoot per staalverzet en uitstoot per gepresteerd uur zien we dit dipje in 2017 
terug. 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aangekochte goederen en diensten blijft met 68% verreweg de grootste 
scope 3 emissies voor zich nemen. Dit bestaat voor 77% uit aankoop van 
staal en 22% uit subcontracting. 
 
Op plaats 2 komt end-of-life verwerking met 11%. Op plaats 3 staat 
downstream transport met 10%. Deze bestaat voornamelijk uit offshore 
transport (60%) en binnenwatertransport (36%). 
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